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دانش آموزان زیادی هستند که آرزوهای رنگی و بزرگی در سر دارند. آرزوهایی دست نیافتنی از جنس لوبیای سحرآمیز و ماشین پرنده، اما در 
گوشه و کنار این سرزمین هستند دانش آموزانی که در خانواده هایی کم برخوردار زیست می کنند و داشتن کوله پشتی و نوشت افزار بزرگترین 
آرزوی آنهاســت. با امید آنکه این آرزوهای کوچک راهی برای آرزوهای بزرگتر در فردا باز کند؛ بنیادکودک در قالب طرح مشــق مهر اقدام به 
تهیه کوله پشتی و نوشت  افزار کرده است. سال گذشته در کمپین مشق مهر بیش از 3هزار کوله پشتی تهیه و در بین دانش آموزان توزیع شد. 
امسال بنیاد مصمم است این رقم را به 5هزار کوله پشتی حاوی نوشت افزار افزایش دهد.  کمپین مشق مهر از دهه سوم تیر ماه 97 آغاز شد و تا 
پایان شهریور ادامه خواهد یافت. برای تحقق این امر سهم هرکدام از ما مهمترین منبع تأمین اعتبار است. همراهی این کمپین از طریق سایت 

www.chidf.org  امکان پذیر است. 
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در روزهـای پـس از بـروز یک 
حادثه، کـودکان بـه حمایت و 
مراقبت بیشـتری نیـاز دارند. 
ممکـن اسـت خیلی بترسـند 
و فشـار زیـادی بـه آنهـا وارد 

باشد. شـده 

الناز محمدی|  خبر را یک نفر اعــام و همان یک نفر، 
تکذیب کرد؛ زنان و مردان ایرانی یکشنبه شب را با یک موضوع 
پرســر و صدا گذراندند: طرح ســربازی دختران. یک اظهار 
نظر کوتاه از زبان طیبه سیاوشی، نماینده تهران در مجلس 
کافی بود تا همه دست به کار حرف و نقد و توییت و شوخی 
شوند؛ دخترها بروند سربازی؟ مگر می شود؟ این همه پسرها 
رفتند بس نبود، حالا دخترها هم؟ یا اینکه: چرا دخترها نروند 

سربازی؟ اصا چرا تا به حال نمی رفتند؟ 
آن چه سیاوشی، نماینده تهران مطرح و البته یک روز بعد 
تکذیب کرد، موضوعی است که تا به حال چندین بار مطرح 
شده اســت. او یکشنبه شــب به »برنا« گفت که هنوز ابعاد 
این طرح مشخص نشده، ولی می توان گفت که قرار نیست 
دختران در خدمت سربازی اســلحه به دست بگیرند: »این 
طرح هنوز در صحن مجلس شورای اسامی مطرح نشده و 
مشخص است که اطاع دقیقی از آن نداشته باشیم. آن چه 
مشخص است قرار نیست دختران در بخش نظامی حضور 
داشته باشند و برای عملیات نظامی آماده شوند. به نظر باید 
از دختران در مسائل آموزشی و بهداشتی و همچنین رویکرد 
نرم افزاری استفاده شود.« یک روز بعد اما وقتی که کار حرف 
و نقدها در این باره بالا گرفت و حتی بعضی مسئولان مانند 
سردار کمالی، رئیس اداره سرمایه انسانی ستاد کل نیروهای 
مســلح به آن واکنش نشــان دادند و گفتند چنین طرحی 
شبیه به شوخی است، سیاوشی گفت که »برنا« سخنان او 
را به درستی ننوشته است و ســربازی دختران واقعا شوخی 
است: »طرح »ســرباز  داوطلب بســیجی« توسط نماینده 
مردم نجف آبــاد تهیه و پس از رأی نیاوردن در کمیســیون 
حقوقی و قضائی از دســتور کار مجلس خارج شد. من حتی 
متن طرح را هم ندیده بودم، خبرنگار خبرگزاری برنا پرسید 
که آیا امکان به سربازی رفتن دختران نیز وجود دارد که در 
پاسخ گفتم؛ دختران به سربازی نمی روند که حتی بخواهند 
اسلحه به دست بگیرند. در ادامه گفتم که اگر روزی دختران 
هم بخواهند به صورت داوطلبانه به سربازی بروند قاعدتا مانند 
زمان جنگ حضور آنها به منظور انجام کارهای آموزشــی و 

بهداشتی خواهد بود.« 
منظور سیاوشی از طرح مورد گفت وگو، طرحی است که 
پیش از این »ابوالفضل ابوترابی«، عضو کمیسیون حقوقی و 
قضائی مجلس از آن سخن به میان آورده بود و از تغییر شیوه 
اجرای خدمت وظیفه عمومی با عنوان »داوطلب بسیجی« 
خبر داده بود که به گفته او، مشابه طرح کنونی سپاه پاسداران 
در مرزهای کشور مبنی بر استفاده از مردم بومی منطقه به 

عنوان نیروی داوطلب بسیجی برای تامین امنیت مرزهاست.
طیبه سیاوشــی در گفتگو با »شهروند« هم می گوید که  
طرح سربازداوطلب در کمیسیون قضایی رد شده و او نگفته 
که زنان قرار است به سربازی بروند. او ترجیح می دهد درباره 
اینکه چرا به نظرش سربازی رفتن زنان در ایران »شبیه به یک 

شوخی است« در فرصتی دیگر توضیح دهد. 
به این راحتی ها هم نیست؛ هست

همین چندماه پیش بود که کمپینــی مردمی برای ادای 
احترام به سربازهای ایرانی، ویدیویی ســاخت و از مردم در 
خیابان پرسید که به نظرشان زنان هم باید به سربازی بروند یا 

نه؟ در آن ویدیو، تعدادی از زنان و مردان گفتند که به نظرشان 
وقتی مردان به سربازی می روند، زنان هم باید بروند و نباید 
فرقی بینشان باشــد و بعضی هم گفتند که سربازی رفتن، 
مردانه است و »زنان به دلیل جنسیتشــان به درد سربازی 

نمی خورند«. 
از دو روز پیش که دوباره موضوع سربازی رفتن زنان مطرح 
شده، خبر به گوش خیلی ها رسیده و خیلی ها در این باره نظر 
دارند. »الهام«، زنی 35 ساله، ســاکن تهران و کارمند بانک 

است. او یکی از کسانی اســت که معتقدند ایرادی ندارد که 
اگر قرار باشــد، زنان هم همپای مردان به سربازی بروند: »ما 
در خیلی از موقعیت ها بین زنان و مردان نابرابری داریم؛ زن ها 
به سربازی نمی روند اما مردان دو ســال از زندگی شان را در 
سربازی می گذرانند و سختی می کشند. همین الان هم در 
خیلی از کشورها زنان به سربازی می روند و در جنگ ها شرکت 
می کنند و کشته می شوند. چه کسی گفته مردن در جنگ 
و موقعیت های ســخت فقط برای مردهاست؟ مرد و زن هم 
دو انســانند و باید در موقعیت های سخت و آسان با هم برابر 

باشند.« 
»امیر« هم که دانسجوی سال دوم معماری است در این باره 
به »شهروند« می گوید: »سربازی پسران باعث شده که توازن 
جمعیتی و شغلی در ایران به هم بخورد. در همه این سال ها، 
پسران دو ســال از زندگی شان را در ســربازی گذرانده اند و 
دختران نه و این در اشــتغال و ازدواج آنها تاثیر داشته است. 
از نظر من راهکار این موضوع یا حذف سربازی است یا ایجاد 
توازن و عدالت برای دختران و پسرانی که حداقل می خواهند 

مشغول کار شوند و باید برای این موضوع به سربازی بروند.« 
»ســعید«، مهندس کامپیوتر اســت که به تازگی ازدواج 
کرده اما مخالف سربازی رفتن زنان است. او می گوید همین 
که مردها در این راه سختی می کشند بس است، دیگر لازم 
نیســت زن ها را هم وارد این ماجرا کنیم: »ســربازی کاری 
سنگین است که هر کسی از پسش برنمی آید؛ فکر نمی کنم 

زن ها بتوانند چنین موقعیت هایی را تحمل کنند.« 
سربازی زنان، دغدغه نیست

»فریده غیرت«، وکیل دادگســتری هم معتقد است که 
بحث سربازی دختران هیچ گاه تبدیل به یک دغدغه جدی و 
خواست اجتماعی نشده و خبر منتشرشده هم به همین دلیل 
به شوخی شبیه است. او در گفت و گو با »شهروند« می گوید: 
»هر چقدر سلیقه افراد در قانون گذاری را تاثیرگذار بدانیم و 
در نظر بگیریم اما قوانین باید یک زمینه اجتماعی داشته باشد 
و خواست عمومی در آن لحاظ شود. سربازی دختران در این 
سال ها هیچ گاه به صورت یک خواست اجتماعی درنیامده و 
به همین دلیل مطرح شــدن آن را نمی توان جدی گرفت.« 
غیرت در ادامه تاکید می کند که برای قانون شــدن خدمت 
وظیفه عمومی برای زنان، حتما به تصویب نمایندگان مردم 
در مجلس شورای اسامی نیاز اســت: »قطعا باید مجلس 
تصویب کند و روند قانون گذاری طی شود. همچنان که اطاع 
داریم، قانون گذاری در ایــران باید از مجلس و در قالب طرح 
یا لایحه بگذرد. من هم این خبر  را یک شــوخی دیدم و به 
نظر من شرایط قانون گذاری کشور نه توجهی به این مسأله 
دارد و نه خواســتی جدی در جامعه وجود دارد.« این وکیل 
دادگستری درباره سابقه قانونی خدمات وظیفه عمومی زنان 
در ایران هم می گوید: »پیش از انقــاب و در دوره ای زنان به 
سربازی می رفتند و خدماتی انجام می دادند. این فعالیت ها با 
نحوه سربازی مردان متفاوت بود. یک دوره ای این طرح وجود 
داشت ولی ادامه پیدا نکرد و هیچ وقت هم خیلی جدی نبود. 
پــس از انقاب هم، من هرگز زمزمه و تاشــی برای قانونی 
کردن سربازی دختران ندیدم و حتی اظهار عاقه و تمایلی 

در کسی در این باره ندیدم.«

 گزارش »شهروند« درباره موضوعی که این روزها 
بحث های زیادی به راه انداخته: سربازی زنان

چرا د خترها  بروند سربازی؟ 
چرا نروند؟  

  طیبه سیاوشی در گفت وگو با »شهروند«: طرح سربازداوطلب در کمیسیون 
قضائی رد شده و من نگفتم که زنان قرار است به سربازی بروند

سربازی زنان 
در دیگر کشورها

آن طور که بعضی منابع خبری نوشــته اند: 
»نقش زنان در ارتــش تاریخچه ای دارد که 
به ۴۰۰ ســال پیش بازمی گــردد. در طول 
تاریــخ زنان نقش های بســیاری در ارتش از 
جمله نگهبانی و حضور در جنگ ها داشته اند، 
هرچند کــه خدمت وظیفه زنــان در ارتش 
همواره موضوعی جنجالــی بوده و به همین 
دلیل نسبت کمتری از زنان در تاریخ در کنار 

مردان جنگیده اند.« 
در حال حاضر، در کشــورهای زیادی زنان 
هم به ســربازی می روند؛ مثلا در میانمار نیز 
تنها زنانی که ازدواج کــرده یا طلاق گرفته 
و صاحب فرزند باشــند از رفتن به ســربازی 
معاف می شوند. در آمریکا زنان برای خدمت 
ســربازی ثبت نام نمی شــوند، اما می توانند 
به طور داوطلبانه به خدمت برده شــوند. در 
اروپا هم هســتند کشــورهایی که زنانشان 
به ســربازی می روند؛ آن طور کــه به تازگی 
»ایسنا« نوشــته، مثلا زنان فنلاندی از سال 
1995 میلادی می توانســتند داوطلبانه به 
خدمت ســربازی بروند و در 45 روز نخست 
اعزام، به آنان فرصت داده می شود تا از ادامه 
این خدمت انصراف دهنــد. در صورتی که از 
مدت 45 روز نخست بگذرد، زنان هم موظف 
به رعایت تمامــی قوانین انــد و تنها دلایل 
پزشــکی و بارداری آنان را به طــور موقت از 
انجام خدمت معاف می کنــد. زنان در یونان 
هم به عنــوان متخصصــان حقوق بگیر در 
ارتش بــه کار گرفته می شــوند، اما موظف 
نیســتند همچون مردان به خدمت سربازی 
بروند. در مکزیک و سوییس هم زنان به طور 
داوطلبانــه می تواننــد به خدمت ســربازی 

بروند.
دویچه وله هم در این باره نوشــته اســت: 
»مقام هــای نــروژی اعلام کرده انــد که در 
نظر دارنــد خدمت ســربازی را برای تمامی 
شــهروندان و بدون در نظر گرفتن جنسیت 
آنــان اجباری کنند و به این ترتیب از ســال 
2015 میلادی زنان موظف شدند یک سال 
خدمت وظیفه اجباری را پشت سر بگذارند. 
هرچند در این طرح قرار نیست زنان برخلاف 
میل باطنی شان و به زور به سربازی بروند، اما 
تلاش شده تا تعادل جنسیتی در این زمینه 

حفظ شود.«

زناندرایرانکیوچطوربهسربازیمیرفتند؟
تا همین 40 سال پیش و قبل از انقاب اسامی و در زمان پهلوی دوم طرح سربازی دختران در ایران با عنوان 
سپاه دانش شکل گرفت و این موضوع به عنوان سربازی زنان معروف شد. اعضای سپاه »دانش« و »بهداشت« 
موظف به گذراندن دورانی 4ماهه بودند. دوشنبه و چهارشنبه هر هفته »سپاهیان دانش« و »سپاهیان بهداشت« در 
پادگان های بزرگ شهر، تعلیم تیراندازی می دیدند. در این سفر زنان عضو سپاه »دانش« و »بهداشت« مانند مردان، 
رفتاری نظامی داشتند، رژه می رفتند و تمرینات تیراندازی می کردند، اما پس از انقاب در زمان بررسی اصل ۱5۱ 
قانون اساسی، این موضوع مخالفانی پیدا کرد؛ مانند آیت الله صافی که سربازی زنان را یک بدعت نادرست از سوی 
حکومت سابق دانست و گفت: »این بدعت تازه ای بود که در زمان طاغوت برای هتک صیانت زنان این مملکت به 
وجود آمد. خواهش من این است که شما کاری نکنید که این بدعت به وسیله شما تأیید شود… آموزش نظامی 
برای زنان سابقه قبل ندارد و اگر این امر، امر لازمی بود، حضرت رسول اکرم )ص( هم حضرت زهرا)ع( را آموزش 

نظامی می داد.« بنابراین بعد از تصویب نهایی قانون اساسی، سربازی زنان حذف شد.

 
محمد باقرزاده| بالاخره نخســتین نشست خبری 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری پس از گذشــت ۸ ماه از 
آغــاز دوران وزارتش صبح دیروز و در ســاختمان این 
وزارتخانه برگزار شد و »منصور غامی« در نشستی دو 
ساعته به پرســش های خبرنگاران پاسخ گفت. غامی 
در این جلسه و در پاسخ به پرســش »شهروند« درباره 
قطعی شدن حکم قضائی سه دانشجو و واکنش احتمالی 
وزارت علوم در صورت تداوم این وضعیت، از دیدارهای 
امیدوارکننده خود با مســئولان قضائی سخن گفت و 
توضیح داد: »مســتقیما با رئیس قوه قضائیه،  دادستان 
کل کشــور و دادســتان تهران درباره پرونده های این 
دانشجویان صحبت کردم، خوشبختانه رویکرد مثبتی در 
این زمینه وجود دارد و باید اجازه بدهید من در شرایط 
فعلی فقط این جمله را بگویم که به تقلیل احکام نهایی 
این پرونده ها امیدوار هستم.« وزیر علوم درباره برنامه خود 
برای پیگیری این موضوع هم گفت: »ما جلساتی داشتیم 
و همین دیروز هم جلسه ای درباره این احکام داشتیم. 
من خیلی موافق نیســتم که دایم جزییات را بگویم و 
رسانه ها هم بنویسند که وزیر علوم دیروز فان جا رفت 
و...ولی برای اطمینان شــما بگویم که هم درباره احکام 
قطعی و هم دانشجویانی که هنوز حکم قطعی نگرفته اند، 
صحبت کردیم. تقاضا دارم که همه دانشجویانی که حکم 
گرفته اند حتما درخواست تجدید نظر بدهند و امیدواریم 

که پیگیری های ما هم تاثیرگذار باشد.« 
یکی از حاشیه های وزارتخانه علوم در سال های گذشته، 
موضوع معروف به »دانشــجویان ســتاره دار« است که 
پیش از این بارها حتی واکنش روسای جمهوری دهم و 
یازدهم را هم به همراه داشت و از پایان این دوران سخن 
گفته شد، اما این روزها گروهی از دانشجویان و داوطلبان 
تحصیات تکمیلی از احضار خود به جلســات گزینشی 
ســخن می گویند و حتی تعــدادی از نمایندگان مردم 

در مجلس هم به این موضوع واکنش نشــان دادند. وزیر 
علوم در نشست خبری دیروز خود و در پاسخ به پرسش 
»شهروند« درباره احضار این دانشجویان هم توضیح داد: 
»سال گذشته که به این وزارتخانه آمدم در اوایل فعالیت 
خود وارد موضوع دانشــجویان ســتاره دار شدم و مسأله 
حل شد، اما برای سال جدید و احضار مجدد دانشجویان 
اطاعی ندارم و باید آن را بپرســم، اما بر اســاس مصوبه 
شــورای عالی انقاب فرهنگــی، داوطلبان تحصیات 
تکمیلی می توانند مورد یک بررســی اولیــه قرار گیرند 
که ممکن است از بعضی از آنها سوالاتی پرسیده شود.« 
غامی دربــاره واکنش این وزارتخانــه در صورت اثبات 
چنین احضارهایی هم گفت: »البته درباره بحث گزینش 
عمومی دانشجویان تحصیات تکمیلی ما مصوبه داریم؛ 
یعنی یک قانون مصوب داریم ولی در کاری که من سال 
گذشته انجام دادم، این موارد را به حداقل رساندیم چون 
به هرحال ممکن است دانشجویانی مسائل خاص امنیتی 
داشته باشند، لذا اینکه احیانا کسی احضار می شود شاید 
به این معنی نیســت. البته من باید دقیق بپرسم چون 
این پروسه در مجموعه خودش یعنی سازمان سنجش 
انجام می شود و چیزی نیست که مثا وزیر هر روز صبح 
بیدار شود و بپرسد که شــما چه کاری انجام دادید و فردا 
می خواهید چه کاری انجام دهید ولی این خبری را که شما 
گفتید، من حتما با آقای دکتر غفاری )معاون فرهنگی و 
اجتماعی وزارت علوم( هماهنگی و پیگیری می کنم ولی 

این تایید صاحیت عمومی جزو قانون است.« 
تقلب علمی و فروش پایان نامه و مقاله در دانشگاه های 
ایران هم یکی از خبرسازترین موضوعات در زیرمجموعه 
وزارت علوم در سال های گذشته بوده است و کار تا جایی 
پیش رفته که دولت لایحه ای را برای مقابله با این وضعیت 
روانه مجلس شورای اســامی کرد. لایحه پیشگیری و 
مقابله با تقلب علمی در نهایت و پس از بررسی های فراوان 
در مجلس تصویب و در شورای نگهبان تایید و اباغیه 

آن توسط دولت هم صادر شــد، اما درباره اثرگذاری این 
قانون هم حرف  و حدیث های فراوانی وجود دارد. غامی 
در پاســخ به این پرسش »شــهروند« که براساس این 
قانون تاکنون چه احکامی برای دانشــجویان و استادان 
متخلف صادر شــده هم توضیح داد: »در مورد تقلب و 
بداخاقی های علمی، قوانینی که مصوب شــده نیاز به 
ضابط دارد و وزارت علوم قــدرت ضابطی ندارد، یعنی 
ما ضابطی نداریم که بفرســتیم و این موسسات فروش 

پایان نامه و مقاله را ببندد. کاری که من کردم این است 
که به دانشگاه ها و موسسات آموزشی دولتی و غیر دولتی 
اباغ کردم که اگر مشخص شود دانشجویی یا استادی از 
طریق رعایت نکردن اخاق علمی به هر اندازه از اطاعات، 
داده ها، نتایج ادبی یا توضیحی زحمات دیگران استفاده 
کند، برخوردهای قانونی درون وزارتخانه با آنها صورت 
خواهد گرفت.« وزیر علوم دربــاره نحوه این برخوردها 
هم گفت: »اگر مشخص شود دانشجویی پایان نامه  خود 
را با تقلب انجام داده است در هر زمانی که باشد مدرک 
او لغو و بی اعتبار خواهد شــد و اگر براساس این مدرک، 
هر نوع امتیاز یا مالی کســب کرده باشد براساس قانون 
باید از او گرفته شود و این قانون مربوط به یک یا دو سال 
نیست. اگر این موضوع با علم اســتاد اتفاق افتاده باشد 
قطعا برخورد انتظامی با این هیأت  علمی صورت خواهد 
گرفت؛ یعنی اگر تخلف ثابت شــود، برخورد انتظامی 
صورت می گیرد و اگر بر اثر غفلت باشــد، امتیازاتی که 
استاد در این زمینه کســب کرده سلب خواهد شد. این 
بخش را به طور جدی دنبال می کنم و همچنین پیگیر 
سامانه هم هستیم.« وزیر علوم در ادامه از جلسات این 
وزارتخانه با وزارت کشــور و قوه قضائیــه برای برخورد 
جدی تر در این زمینه سخن گفت: »حوزه حقوقی وزارت 
علوم یک یا دو نشســت با قوه قضائیه و وزارت کشور در 
اردیبهشت و خرداد 97 درباره تعیین راهکار برخورد این 
مراکز و دفاتری که فعال هستند یا آدرس مشخص دارند، 
داشته است. در این زمینه به نتایجی رسیدیم و امیدوارم 
با توجه به اینکه ما قدرت ضابطی برای برخورد نداریم، 
در هماهنگی ها، وزارت کشور و قوه قضائیه برای اجرایی 
شدن این قانون به طور جدی پا پیش بگذارند و این بحث 
عملی شود، چون بیشترین خســارت در این زمینه به 
حوزه های دانشگاهی وارد می شود و ما عاقه مند اجرای 

قطعی این قانون هستیم.« 

وزیر علوم در پاسخ به »شهروند« به دانشجویانی که حکم قضائی حتی قطعی گرفته اند، یک پیشنهاد داد:

حتما درخواست تجدید نظر کنید 
      احضار دانشجویان تحصیلات تکمیلی را پیگیری می کنم

       اگر دانشجو یا استادی تقلب علمی داشته باشد، مدرک او لغو و تمام امتیازهایش گرفته می شود
گاه

نش
دا

منصور غلامی، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری:
  بحث بازدید از بازرسان آژانس اتمی دانشگاه  های ایران مربوط به شورای عالی امنیت است، رسانه ها وارد بحث 

نشوند چراکه باعث سوءاستفاده می شود ولی دانشگاه های ما مشکل و نگرانی ندارند.
   در سال 9۶، ۲ هزار و 300 نفر از نخبگان ایرانی خارج از کشور به دانشگاه ها رفت وآمد داشتند. 

   برخورد صورت گرفته با کاوه مدنی و فعالان محیط  زیستی منجر به کاهش ورود نخبگان به ایران شده است.
   در وزارت علوم مدیر بازنشسته نداریم و تنها رئیس یکی از دانشگاه ها بازنشسته است که به زودی تغییر خواهد کرد.

   در تحریم های جدید موضوعات علمی تحت تاثیر قرار نمی گیرد، ما با  دانشگاه های آمریکا همکاری مستقیم 
نداشتیم اما همکاری های خارجی همچنان ادامه پیدا خواهد کرد. 

   از گذشته در مورد تامین ارز به صورت ارز 4 هزار و چند صد تومانی با بانک مرکزی هماهنگ کرده بودیم، لذا در 
پرداخت این ارز برای دانشجویان تغییری صورت نگرفته است. 

   بر اساس برنامه ششم توسعه باید تعداد دانشجویان خارجی مشغول به تحصیل در دانشگاه های ایران تا 75 هزار 
نفر افزایش یابد که در حال حاضر به این عدد نزدیک شده ایم، اما کمی برنامه  ریزی ها در این زمینه به 

کُندی پیش می رود.


